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La Maimona Kandeh té 19 anys i viu a Girona. Va venir al Servei
Municipal d'Ocupació perquè necessitava orientació per enfocar el seu
futur formatiu i professional. Sabia que li agradava l'enginyeria, des de
petita s'havia preguntat com funcionaven les coses, però no sabia per
on començar a preparar-se per aconseguir el seu objectiu. En acabar el
batxillerat, i després de passar una època de dubtes i pors, ara es
prepara per començar un cicle formatiu de grau superior de disseny i
fabricació mecànica. Té clar els seus objectius i és que el seu somni és
contribuir a fer un món millor des d'aquesta disciplina.

Què et va motivar estudiar un cicle formatiu de
grau superior de disseny i fabricació mecànica? 

Jo ja sabia des de 4t que m’agradaria fer alguna
enginyeria. Volia fer o enginyeria electrònica o
mecànica o, ja somiant en gran, enginyeria
aeroespacial. Al final em vaig decidir per la mecànica,
però pensant en què no estic qualificada per fer-ho ja, i
fer-ho bé, vaig pensar que seria millor fer un cicle de
grau superior que hi tingui a veure. 

Em vaig mirar bé el tema de les convalidacions, vaig
preguntar a gent, com ara a la meva professora de
tecnologia de l’institut, i al final vaig trobar aquest cicle
que em podrà ajudar a estar més ben preparada per la
carrera universitària. 

Has tingut així de clar el camí des d’un principi? 

No! Després de l’ESO vaig fer el batxillerat social i humanístic. El que hauria d’haver estudiat, per
anar més ben encaminada cap aquesta formació, hauria estat el batxillerat científic o tecnològic,
però en acabar 4t de l’ESO, no sé què va passar, els professors no van poder tenir tot el temps per
a nosaltres, per ensenyar-nos els camins que hi havia i explicar-nos millor les sortides
professionals. 

De fet, devia coincidir amb l’any de la pandèmia, no?

Sí, no va ser culpa de ningú, però vàrem quedar una mica desorientats. El cas és que vaig fer el
batxillerat social i, a segon curs, em vaig posar molt malament en el moment dels exàmens finals i
tampoc m’havia anat gaire bé el treball de recerca, això va fer que hagués de repetir dues
assignatures que em van quedar i el treball de recerca. En aquest curs escolar, el 2022-23, m’he
tret el batxillerat.
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La gent, em diu que això és molt estany, ‘ja estàs
segura?’, ‘però com faràs això?’... La veritat és que
jo sempre he estat una persona que no m’ha
importat gaire el que digui la gent, escolto i ho tinc
una mica en compte, però només una petita part i,
després, faig la meva. I encara que sembli una
cosa estanya, que mai de la vida l’he fet abans, una
cosa que no he vist fer a ningú que s’assembli a mi,
m’agrada i em sembla interessant. 

Tècnic en disseny i fabricació de peces mecàniques, de maquinària industrial, de motors o de
vehicles per poder entrar en el món laboral i estar qualificat per qualsevol feina que tingui relació
amb fabricació mecànica. 

Quan em vaig decidir pel batxillerat social, ja vaig pensar que potser m’interessaria més fer el
tecnològic o científic, però m’espantava una mica, no sabia el que era i no em veia preparada.
Em vaig adonar, però, que cap assignatura m’interessava. Podien ser útils per la vida, però les
sortides professionals no m’interessaven gens. 

Em va entrar la preocupació de ‘i ara què faig, si pel que jo vull fer no estic preparada?’. Em
vaig posar trista pensant que m’havia equivocat, que m’havia quedat encallada. Ho vaig viure
com una cosa dolenta, però després m’he adonat que ha sigut una bona cosa perquè m’ha
donat l’oportunitat de pensar amb calma i tranquil·litat què podria fer i què podia millorar. 

Tenia el temps per buscar gent que em pogués ajudar. Una d’aquestes persones o entitats va
ser l’SMO. Vaig conèixer la Gemma, l’orientadora, li vaig explicar la meva situació i ella
m’anava indicant què podia buscar i em va ajudar a encaminar-me. Ella em va encoratjar molt
a continuar i em va donar molta confiança. 

Com la vas viure, aquesta experiència?

En què consisteix el que cicle que estudiaràs?

Com veuen al teu entorn la formació i el
sector professional que has escollit? “L’orientadora del

Servei Municipal
d’Ocupació em va
encoratjar molt a

continuar i em va donar
molta confiança.”

I si ho faig bé, bé, i si no ho faig bé, no passa res, ho hauré provat i potser em serveix. Potser no
em dona el que jo pensava, però me’n dona una altra que em serveix per a la vida. 

Creus que si fossis un noi, et dirien això que és
estrany el que has triat?

Jo crec que no m’ho dirien, fins i tot, si fos un noi crec que
m’encoratjarien a fer-ho. Em dirien ‘home, molt bé’ o
‘esforça’t’. De totes maneres, m’han dit que aquest any al
curs s’han trobat amb moltes més noies s’hi han apuntat,
que tenen més noies del que fins ara era normal en el
cicle. 

“I si ho faig bé,
bé, i si no ho
faig bé, no

passa res.” 



Penso que de veritat als nens petits se’ls ha
d’ensenyar més de les coses que hi ha al món.
De tot el que és científic o tecnològic no ens en
parlen prou quan som petits i no hi ha tants
professionals en aquests sectors. Hi ha molta
demanada d’aquests perfils a les empreses que
ofereixen bons sous i bones condicions de
treball. 

S’hauria de mostrar més als joves que hi ha
aquesta porta i mostrar-los que poden tenir la
capacitat per fer-ho. 

Potser, que no hi hagi tantes noies interessades,
és perquè no els agrada, però tampoc se’ls hi
mostra prou l’opció, se’ls empeny més a estudiar
camps com l’economia, ADE i coses socials. 

Penso que tenir noies a empreses de sectors
tecnològics els seria un avantatge perquè les
noies poden aportar coses que potser els nois
no poden.

La professora de tecnologia de l’institut, quan
feia tercer, ens va portar a la UdG, a una
activitat que es feia per motivar a les noies a
fer carreres tècniques, de les que acostumen
més a fer nois. 

Aquesta activitat em va encantar perquè les
coses que ensenyaven les noies que havien
estat fent, les màquines que havien muntat, em
van semblar molt interessant. Aquell moment
es pot dir que em va canviar una mica, perquè
jo tampoc sabia què era exactament una
enginyeria. 

De petit, quan et pregunten què vols ser de
gran, surten professions com a bomber, metge,
professor, etc. 

Quan fas ESO t’adones que hi ha moltes més
professions al món i t’atabala una mica veure
que hi ha tantes opcions. 

Has fet ha trobat algun referent femení que
t’hagi donat coratge amb la decisió que has
pres?

Vistos els dubtes que tu vas tenir, creus
que hi ha prou informació i recursos per
ajudar els joves a triar la seva professió?
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“El fracàs és una cosa a la qual has d’estar
oberta per a poder créixer com a persona.” 



A part d’alguns referents que ja has dit, tens algun altre referent?

Elon Musk. La gent sempre diu que té idees estanyes, però a mi m’inspira perquè és una
persona que des de nen era curiós i és una persona que és molt de: ‘si jo ho vull fer, ho faré i
ja veurem si em va bé o no’. 

A mi no m’inspira pel que vol fer, sinó perquè ell vol fer una cosa i la fa, no es dona per vençut
i això, a mi, m’agrada, m’inspira. Sento que, de certa manera, ja soc com ell en el sentit que, si
jo penso que vull fer una cosa, la faig i si em va bé, em va bé i si no em va bé, algun
aprenentatge, idea o camí nou en trec.

Fracassar no és una cosa dolenta, la gent ho veu com que està molt malament i que s’ha
d’evitar. Fracassar només és un pas cap a l’objectiu perquè veus el que has fet malament,
com pots aprendre de l’error, com es podria haver fet millor... i a poc a poc et va encaminant
cap a allò que volies o inclús a alguna cosa millor. El fracàs és una cosa a la qual has d’estar
oberta per a poder créixer com a persona.

Crec que la mecànica m’obre les portes de poder anar a
altres països, com per exemple el meu país d’origen,
Gàmbia, d’on són els meus pares. Allà, amb aquesta
professió, crec que podria facilitar la feina a molta gent.
Trobar la meva manera d’ajudar i transmetre la meva
professió i poder explicar i motivar, sobretot als nens.
Poder-los dir ‘hi ha això i et pot servir per fer això’.

Quines són les teves expectatives a llarg termini
en aquest sector? 
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Quan he estat al poble dels meus pares, veia que les dones tenien feines de molt esforç físic,
feines per les quals hi ha màquines, però que no es poden permetre de comprar. Jo he vist les
màquines i penso que, si tingués els coneixements, les podria fer. I ensenyar-los perquè es
vegin amb la capacitat també de fer-les o de trobar solucions en altres situacions del seu dia
a dia.

Jo soc molt ambiciosa, espero molt de la meva vida perquè penso que ningú ha decidit venir
en aquest món, i moltes vegades veus la crueltat del món i com de malament està. 

Sé que no puc contribuir que el món sigui perfecte, però amb petites coses i posant molt
esforç, sé que puc ajudar que la vida d’algunes persones sigui una mica millor i potser
reconduir el món perquè sigui millor. Això jo i tots! Així, amb el que jo m’he de centrar és en
fer-ho, donar el millor de mi en tots els sentits per fer coses excepcionals, no quedar-me en la
mediocritat, i sentir com que haver existit ha servit d’alguna cosa. 

Quedem que estarem amatents, en un futur, de les notícies, quan la veiem com a impulsora
d’alguna iniciativa que ha ajudat, gràcies als seus coneixements en l’enginyeria mecànica, a
millorar la vida de persones.

“Posant molt esforç,
sé que puc ajudar a

que la vida
d’algunes persones

sigui un mica
millor.” 


